
 

V aktuálním čísle časopisu  
ODPADY 

se mimo jiné dočtete: 
 

• TÉMA: Bioodpad 
 

• Greenwashing  
a jeho sedm hříchů 
 

• Katalog odpadů  
– skupina 15 
 

• Zpráva o životním 
prostředí 
 

• Proč recyklovat  
stavební odpady  

 

Ukázkový výtisk zdarma: 
http://ib.ihned.cz/predpl/a/nazk.php?idkamp=iHNed&tit=OD 
 

Nečas: Vláda o rozhodování kolem ekotendru 
informovat nebude 

Jednotliví ministři se už začali seznamovat  
s dokumenty, které se týkají vyhlášení miliar-
dové zakázky na odstranění starých ekologic-
kých škod. Podrobnosti o zakázce ale vláda 
zatím veřejně sdělovat nebude, protože někte-
ré materiály jsou v režimu vyhrazené. Řekl to 
premiér Petr Nečas. 

Projekt Věnuj mobil 
Obyvatelé Vysočiny odevzdali během října  

k recyklaci skoro 4400 nepotřebných mobil-
ních telefonů. Nejzachovalejších 300 mobilů 
bylo repasováno a věnováno dětem v adoptiv-
ních a pěstounských rodinách. Akce byla sou-
částí dlouhodobého projektu Věnuj mobil spo-
lečnosti Asekol. Dosud se do něj zapojovala 
hlavně města a instituce. Na Vysočině se sběr 
poprvé týkal celého kraje, řekl regionální ma-
nažer Pavel Peroutka. „Akci považujeme za 
úspěšnou. Odeslané mobily by totiž jinak  
s největší pravděpodobností dřív nebo později 
skončily v popelnici,“ uvedl Peroutka. Podle 
statistik se mobily skoro netřídí, ačkoliv jejich 
prodej rychle stoupá. „V ČR je nyní evidová-
no víc než 13 milionů telefonních čísel a ročně 
se prodává zhruba 2,5 milionu nových přístro-
jů,“ přiblížil Peroutka. V domácnostech, na 
úřadech a ve firmách teď leží asi 8 milionů ne-
používaných mobilů.  

Škrob z GM brambor  
Ve škrobárně Hodíškov byla ukončena první 

sezona zpracování geneticky modifikovaných 
brambor. Škrobárna v tom má prvenství v EU. 
Ze 150 hektarů polí bylo svezeno asi 3600 tun 
těchto brambor, vyrobilo se asi 720 tun škro-
bu. Škrob z GM brambor se nesmí používat  
v potravinářství, lze ho zpracovat jen v prů-
myslu, například ve výrobě lepidel, papíru a 
ve stavebnictví.  

Noví zaměstnanci pro vývoj  
Největší americká automobilka General Mo-

tors přijme během dvou let tisíc nových inže-
nýrů a vědeckých pracovníků. Ti budou mít za 
úkol pomoci s vývojem hybridních vozů a 
elektromobilů.  
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Hlína z tunelu Blanka je na nelegální skládce 
Pod Lahovickým mostem na pražské 

Zbraslavi vyrostla na jaře nelegální skládka, 
kam se vozí hlína z několika pražských staveb. 
Mimo jiné i z tunelu Blanka. Kvůli černé 
skládce, která místní obtěžuje prachem i čas-
tým hlukem z drtičky štěrku, už padly čtyři 
pokuty nejméně za 1,5 mil. Kč. A brzy budou 
zřejmě následovat další. Přesto zatím nic nena-
svědčuje tomu, že skládka zmizí. Firma City 
Logistika, která na 
svůj pozemek hlínu a 
kamení naváží, na 
svém podnikání nic 
měnit nechce. Případ 
řeší i policie, ale do-
posud bez výsledku. 
Zatím totiž nepřišla 
na to, jak soukromé-
mu podnikateli na 
jeho pozemku sklád-
ku zakázat. „Pokud se 
ptáte, proč to tam 
stále vozíme, když jsme dostali pokuty, tak je 
to infantilní otázka,“ říká ředitel firmy City 
Logistika Patrik Bejda. Ten nijak nepopírá, že 
hlína na skládce pochází i z rozestavěného 
pražského tunelu Blanka. Na pozemek se vozí i 
štěrkopísek z dalších pražských staveb.  

Firma Metrostav, která tunel Blanka razí, se 
od Bejdovy společnosti distancuje. Za vše prý 

mohou subdodavatelé. „Víme o tom, že je 
skládka nelegální a že tam některé námi na-
smlouvané firmy v minulosti navezly pár fůr 
hlíny. Jakmile jsme to zjistili, zarazili jsme to,“ 
říká mluvčí Metrostavu František Polák.  

Firmě City Logistika nijak nevadí, že nemá 
pro provoz skládky povolení. A předně: podle 
ní o žádnou skládku ani nejde. „Je to druhořa-
dý stavební materiál, který se dál využívá. 

Materiál třídíme, drtí-
me a prodáváme dál,“ 
tvrdí Bejda. Označení 
„černá skládka“ proto 
Bejda odmítá.  
Česká inspekce život-
ního prostředí, staveb-
ní odbor v Radotíně, 
kam pozemek pod 
Lahovickým mostem 
spadá, a odbor život-
ního prostředí na 
Zbraslavi jsou však 

jiného názoru. „Stavební odbor udělil už dvě 
pokuty, jednu za 250 tisíc Kč a druhou za půl 
milionu. Budeme to vymáhat,“ říká Milan 
Havlíček z radotínského stavebního odboru. 
Odbor životního prostředí na Zbraslavi chce po 
firmě City Logistika dalších 500 tisíc Kč.  

 

J a n a  M a c h á l k o v á ,  H N  

■ ODPADY 

Elektroodpad na severu Moravy budou chránit sběrné E-domky  
Čtyři desítky sběrných dvorů v Moravskoslezském 

kraji budou do konce příštího roku vybaveny speciál-
ním zařízením na zpětný odběr vysloužilých elektro-
spotřebičů. Tzv. E-domky chrání elektrozařízení před 
nepřízní počasí a hlavně před zloději drahých kovů. 
Nezisková společnost Asekol jich loni umístila  
v kraji sedm, letos přibyly další plechové boudy na-
příklad ve Frýdku-Místku či Havířově na Karvinsku. 
„Mnohá elektrozařízení obsahují drahé kovy jako 
zlato, stříbro, platinu či měď. Proto do sběrných dvo-
rů přitahují vykradače. E-domky tak pomohou vyřešit 
dva zásadní problémy: praktickou ochranu před zloději i před nepříznivým počasím,“ vysvětlil 
regionální zástupce společnosti Zdeněk Kovářík. Společnost Asekol dodává do sběrných dvorů  
E-domky zdarma ve dvou velikostech – o objemu 26 m3 a 45 m3. Loni Asekol financoval jejich 
dodávku do měst a obcí z vlastních zdrojů. Letos na celorepublikový projekt získal evropské pení-
ze z Operačního programu Životní prostředí. Příští rok se do projektu v regionu zapojí i Moravsko-
slezský kraj, který by měl přispět 500 tisíci Kč. Celkové náklady na zhruba 40 E-domků v kraji 
mohou dosáhnout 2,8 milionu Kč. Kromě E-domků začne letos Asekol dodávat do moravskoslez-
ských měst také plechové kontejnery na elektroodpad. Kontejnery červené barvy budou ve vzdále-
nějších částech měst, odkud to mají lidé do sběrných dvorů příliš daleko. „Budou více zabezpečené 
než klasické kontejnery, svážet se budou jednou měsíčně,“ dodal Kovářík. Například v Ostravě by 
se jich mělo objevit téměř 80, ve Frýdku-Místku na jaře asi 14.  

Během uplynulých pěti let lidé odevzdali v Moravskoslezském kraji k recyklaci přes 130 700 
televizí a téměř 64 700 monitorů. Podle vedoucí krajského oddělení odpadového hospodářství 
Silvie Součkové je kraj v rámci celorepublikového řebříčku zpětného odběru na jedné z posledních 
příček. Loni se ale podařilo vytřídit o třetinu více elektrozařízení než v roce 2008.  

http://ib.ihned.cz/predpl/a/nazk.php?idkamp=iHNed&tit=OD
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Kapacita solárních elektráren se zvýší  
Instalovaná kapacita solárních elektráren  

v Itálii by se letos měla zvýšit až na 3000 MW 
a v příštím roce stoupnout o dalších více než 
2000 MW. Na konci loňského roku činila 
zhruba 1000 MW. Uvedl to předseda italské 
asociace podnikatelů ve fotovoltaice GIFI Va-
lerio Natalizia. Itálie je třetím největším solár-
ním trhem v Evropě.  

Síť farmářských prodejen Český Grunt 
Na tuzemském trhu vzniká nová síť farmář-

ských prodejen Český Grunt, které zákazní-
kům nabídnou produkty sedláků a regionál-
ních výrobců potravin. První obchod Český 
Grunt funguje od července na pražských Vino-
hradech a brzy mají přibýt další prodejny. 
Vlastníci Českého Gruntu chtějí během tří až 
pěti let otevřít minimálně jednu prodejnu lo-
kálních potravin v každém kraji.  

V Moravskoslezském kraji klesly emise 
V Moravskoslezském kraji loni mírně po-

klesly emise některých nebezpečných látek, 
které produkují velké průmyslové podniky. 
Právě ty patří mezi tradičně největší znečišťo-
vatele životního prostředí nejen v kraji, ale i  
v celé zemi. O pomyslnou první příčku se 
podle dat Integrovaného registru znečišťovate-
lů (IRZ) dělí ArcelorMittal Ostrava a Třinecké 
železárny. „Sami znečišťovatelé se příliš nepo-
lepšili. Pokles emisí přisuzujeme především 
ekonomické krizi a snížení výroby,“ řekla pra-
covnice sdružení Arnika Vendula Krčmářová. 

SVS bojuje o dotaci na čistírnu 
Českým vodárenským společnostem hrozí 

ztráta až 10 mld. Kč z dotací z evropských 
fondů, které rozděluje Ministerstvo životního 
prostředí, řekl ředitel Severočeské vodárenské 
společnosti (SVS) Miroslav Harciník. Evrop-
ská komise jeho společnosti zpochybnila 
oprávněnost dotace až 170 mil. Kč na novou 
čistírnu odpadních vod v Litvínově, a to by 
mohl být precedens i pro všechny další projek-
ty. Evropská komise prý zpochybňuje opráv-
něnost dotací kvůli tomu, že nová velká čistír-
na není samostatnou stavbou a je napojena na 
stávající síť. Navíc už odpady z Litvínova čiš-
těné byly, byť ve 40 let staré a kapacitně nedo-
stačující čistírně patřící chemičce v Záluží. 

Drobný elektroodpad do kontejnerů 
V Přerově mohou lidé využívat červené 

kontejnery na sběr drobného elektrického od-
padu. V ulicích města je těchto speciálních ná-
dob nově rozmístěno 18. Lidé do nich mohou 
odevzdat například použitá rádia nebo mobilní 
telefony, staré počítačové klávesnice a myši, 
ale i baterie a monočlánky.  

Bezplatná MHD při smogu v Ostravě 
Bezplatná městská hromadná doprava, kte-

rou chce Ostrava umožnit cestujícím v době 
smogových situací, bude město stát denně od-
hadem 1,5 mil. Kč. Bez jízdenky bude možné 
dopravními prostředky cestovat v době, kdy 
Český hydrometeorologický ústav vyhlásí sig-
nál regulace. Zdarma by se v době smogu 
mohlo začít jezdit od 15. prosince. 

Ostravané dostanou na třídění odpadu zdarma speciální tašky  
Zhruba 4000 ostravských domácností dostanou do poloviny prosince speciální tašky na třídění 

skla, papíru a plastů. Společnost OZO Ostrava, která se ve městě stará o odpadové hospodářství, je 
bude roznášet v městských obvodech Poruba, Jih a Třebovice. Jejich obyvatelům tak chce usnadnit 
třídění odpadu. Pokud se projekt osvědčí, celkem 60 tisíc tašek získají postupně všechny domác-
nosti v Ostravě. Informoval o tom ředitel společnosti Karel Belda. Cílem projektu je, aby se třídění 
odpadu stalo pro Ostravany přístupnější a pohodlnější. „Série tří tašek, na nichž jsou zároveň natiš-
těny informace o tom, co do nich patří a nepatří, bude v domácnostech praktickou pomůckou,“ 
míní Belda. Společnost chce zároveň snížit množství odpadu, které končí na skládkách. „Právě  
v domácnostech se rozhoduje o tom, zda se příslušná věc stane materiálem, energetickou surovi-
nou nebo odpadem,“ dodal.  

Pro pilotní půlrok si OZO Ostrava vybrala 
Třebovice se zástavbou rodinných domů, Poru-
bu se staršími bytovými domy a sídliště Dubi-
na v Ostravě-Jihu, kde převažují panelové 
domy. Po šesti měsících projekt vyhodnotí 
pomocí ankety mezi obyvateli. Množství vytří-
děného odpadu během tohoto období společ-
nost zjistí také vážením kontejnerů v dotče-
ných lokalitách před užíváním speciálních 
tašek, během něho i po něm. „Pokud projekt 
ukáže, že Ostravané začali díky taškám třídit více a poctivěji, plánujeme jejich distribuci do všech 
domácností ve městě,“ řekl Belda s tím, že celý projekt, realizovaný společně s městem, by si pak 
vyžádal až 6 milionů Kč. Lidé, kteří tašky dostanou ještě letos, se mohou zapojit do tzv. kalendáře 
třídění odpadu, který najdou na webových stránkách www.ozoostrava.cz . „Budou vyplňovat, jak 
často a kdy separovaný odpad vynášejí. Chceme tak zjistit, kterého odpadu produkují nejvíce, jak 
často máme separační kontejnery vyvážet a kam jich je třeba umístit více,“ dodal ředitel.  

Rozdáváním tašek pokračuje OZO Ostrava v letošní kampani na podporu třídění odpadu. Do 
června společnost zajistila zhruba 1140 stanovišť s barevnými kontejnery, které umístila průměrně 
na každou druhou ulici tak, aby lidé nemuseli separovaný odpad nosit více než 300 metrů. Na tak-
zvaná separační hnízda vynaložila 17,5 milionu Kč. V září zveřejnila na billboardech a plakátech, 
že Ostravané svému městu vydělali tříděním odpadu přes 23,8 milionu korun. O měsíc později 
vydala brožuru Kam s odpady, kterou dostali obyvatelé města do svých schránek. Distribuce tašek 
je tak letos čtvrtým krokem rozsáhlé kampaně.  

 

■ EKOLOGIE 

MF: Termín pro podání nabídek do ekotendru byl odložen  
Ministerstvo financí informovalo, že termín pro podání nabídek na miliardovou zakázku na sana-

ci starých ekologických škod původně stanovený na 7. prosince se odkládá. Důvodem je předběžné 
opatření Úřadu pro ochranu hospodářské soutěže z 23. září, kterým bylo zadávací řízení pozastave-
no. „V důsledku tohoto předběžného opatření Ministerstvo financí není oprávněno přijímat nabíd-
ky ani prodloužit lhůtu pro podání nabídek. Uchazečům bylo oznámeno, aby nabídky ve shora 
uvedené lhůtě nepodávali s tím, že po zrušení předběžného opatření Ministerstvo financí lhůtu pro 
podání nabídek v nezbytném rozsahu prodlouží,“ uvedl mluvčí úřadu Ondřej Jakob.  

Již na konci září přitom Jakob informoval, že kvůli rozhodnutím antimonopolního úřadu se ter-
mín ze 7. prosince posune na příští rok. „Předpokládám, že nový termín pro podání nabídek při-
padne nejdříve na jaro příštího roku, spíše ale později,“ řekl tehdy ČTK Jakob.  

Antimonopolní úřad pozastavil miliardovou zakázku na sanaci ekologických škod ke konci září 
na návrh konsorcia PPF Advisory, které se ohradilo proti svému vyloučení z tendru. Úřad se už 
druhým vyloučením konsorcia zabývá od srpna. V prvním případě antimonopolní úřad sdružení 
loni v říjnu vyhověl a vrátil jej do hry o zakázku. Ministerstvo financí sdružení vyloučilo podruhé 
letos v červenci. V tendru tak prozatím zůstali tři uchazeči.  

MF vyhlásilo tendr na odstranění starých ekologických škod jednou velkou zakázkou na konci 
roku 2008. Hodnota garancí za neodstraněné ekologické závazky státu, které vznikly před rokem 
1992, je asi 115 miliard Kč. Kritici soutěže tvrdí, že tendr je předražený a může připravit stát  
o desítky miliard korun. Samotnou cenu MF nechce kvůli běžícímu tendru zveřejnit.  

Ministerstvo životního prostření a ministerstvo financí mají nyní od vlády za úkol předložit ana-
lýzu nákladů na likvidaci starých ekologických zátěží. Podle informací tisku Česká inspekce život-
ního prostředí nedávno dokončila detailní průzkum tří stovek znečištěných lokalit a vyčíslila cenu 
sanací na 40 až 50 miliard Kč.  

 

B E Z P L A T N É   I N S T R U K T Á Ž N Í   S E M I N Á Ř E 
 

CENIA pořádá bezplatné instruktážní semináře od 25. 10. do 10. 12. 2010 pro uživatele ISPOP 
ke způsobu ohlašování v roce 2011 (údajů za rok 2010). Semináře se konají ve všech krajských 
městech a v Praze a jsou určeny všem uživatelům ISPOP, zejména pak ohlašovatelům, kteří budou 
v roce 2011 podávat hlášení prostřednictvím ISPOP poprvé.   
 

Informace na www.ispop.cz . 

http://www.ozoostrava.cz
http://www.ispop.cz


Ministerstvo financí koncem září oznámilo, že připravilo způsob a metodiku, jak dojít k odhadu 
skutečných nákladů zakázky na odstranění starých ekologických škod. Podle analýzy zadané  
v roce 2008 tehdejším ministrem životního prostředí Martinem Bursíkem (SZ) činí cena všech 
sanací starých ekologických závazků státu 40 mld. Kč. Do ekologického tendru se původně přihlá-
silo šest uchazečů, ministerstvo v prvním kole tři z nich vyřadilo. Mezi uchazeči tak zůstala Geo-
san Group, Marius Pedersen Engineering a společnost Environmental Services. 

Zvýšení ochrany půdy před erozí 
Vláda schválila materiál, který má zvýšit ochranu 

zemědělské půdy před erozí, informoval premiér Petr 
Nečas. Od začátku příštího roku má nařízení rozšířit 
platnost tzv. standardů dobrého zemědělského a environ-
mentálního stavu (GAEC) i na mírně erozně ohrožené 
půdy. Erozí je ohrožena téměř pětina z celkové zeměděl-
ské půdy v ČR. Nařízení zároveň mění systém vyhodno-
cování zpráv o kontrole dodržování standardů GAEC. 

Výměra půdy, na niž se budou pravidla GAEC do 
budoucna vztahovat na zhruba 617 tisíc hektarů, až do-
sud se týkala pouze přibližně 65 tisíc hektarů silně ohro-
žených půd. Celkem se v ČR hospodaří na asi 3,5 milio-
nu hektarů. Podle dřívějších vyjádření Svazu vlastníků půdy přicházejí majitelé půdy v důsledku 
eroze ročně o půdu v hodnotě až desítek miliard korun. „Ke změně dochází z důvodu snahy o po-
stupné zvyšování ochrany orné půdy před erozí prostřednictvím zlepšeného hospodaření. Tato 
snaha se odráží jak v Programovém prohlášení vlády, tak i v dokumentu MZe Vize českého země-
dělství po roce 2010,“ uvedlo Ministerstvo zemědělství v předkládací zprávě k materiálu.  

 Ministerstvo připouští, že změna podmínek si může v některých případech vyžádat nucené změ-
ny osevních postupů či nákup zemědělské techniky, které mohou zvýšit finanční náklady farmářů. 
Na druhé straně mají v důsledku nového předpisu klesnout náklady na odstraňování škod. Zároveň 
by měl zpomalit pokles ceny půdy způsobený zhoršením její kvality kvůli erozi. 

 Povinnost upravit způsob, jakým je vyhodnocováno plnění standardů GAEC, plyne České re-
publice ze změny unijní legislativy. Od roku 2009 je pak jejich plnění také součástí takzvaných 
kontrol podmíněnosti. V případě, že žadatel tyto standardy nesplňuje, mohou mu být dotace sníže-
ny, v krajním případě neposkytnuty vůbec. Budoucí systém hodnocení je založen na posuzování 
všech zjištění ze všech dostupných zpráv o kontrole. Podle podmínek GAEC musí například žada-
telé o dotace hospodařící na svažitých pozemcích ponechávat strniště sklizené plodiny minimálně 
do 30. listopadu. To má omezit smývání půdy, zpomalit povrchový odtok vody a podpořit větší 
zadržování vody v krajině. Na svažitém terénu by farmáři neměli pěstovat širokořádkové plodiny, 
jako jsou kukuřice, brambory nebo řepa, případně tyto plodiny pěstovat s využitím technologií 
šetrnějších k půdě. Standardy také upřednostňují používání hnojiv s vyšším obsahem organických 
látek oproti jiným hnojivům.  

ERÚ již vydal licence na více než 1300 MW solárních elektráren  
Energetický regulační úřad již vydal 

licence na připojení více než 1300 MW 
solárních elektráren a žádosti na dal-
ších 500 MW jsou rozpracovány v li-
cenčním řízení. Na webu Patria.cz to 
řekl místopředseda ERÚ Blahoslav Ně-
meček. Do konce roku se tak zřejmě 
naplní odhad regulátora, který předpo-
kládá připojení přes 1600 MW slunečních zdrojů. Kvůli dotovanému výkupu elektřiny ze solárních 
zdrojů příští rok v ČR elektřina zřejmě podraží. „Na více než 1300 MW byly licence vydány již na 
konci minulého týdne, dalších více než 500 MW je rozpracováno v licenčním řízení a každý den 
dochází dalších asi 50 žádostí o licenci na výrobu z fotovoltaických elektráren,“ uvedl Němeček. 
Na konci září ještě dosahoval instalovaný výkon solárních zdrojů v ČR necelých 800 MW.  

Kvůli prudkému rozvoji solárních elektráren v příštím roce hrozí skokové zdražení elektřiny. 
Vláda již přijala opatření, která mají zdražení energie omezit na 5,5 %. Uvalí například na solární 
zdroje 26% daň. Zdražení elektřiny chce také kompenzovat uvalením darovací daně na emisní 
povolenky a zvýšením poplatků za zábor zemědělské půdy pro výstavbu slunečních elektráren. 
Zákon již schválila Poslanecká sněmovna. „Pokud by Senát ještě na počátku prosince novelu 
schválil, systém by mohl stále fungovat, jak se původně předpokládalo, aby bylo dosaženo nižšího 
nárůstu cen elektřiny. Pokud by Senát vrátil návrh Poslanecké sněmovně, pak se zřejmě nutně 
posouváme do roku 2011,“ uvedl Němeček v rozhovoru na Patrii. Prudký růst solárních elektráren 
v ČR souvisí s vysokou státní podporou, která do tohoto oboru nalákala řadu nových investorů. 
Nový zákon umožní ERÚ v budoucnu měnit výkupní cenu elektřiny ze solárních zdrojů meziročně 
o více než 5 %, jak tomu bylo dosud, což by mělo od příštího roku obor částečně stabilizovat. Úřad 
bude moci ale novou legislativu použít až v příštím roce a mnozí podnikatelé se tak snaží zapojit 
své zdroje ještě letos, aby mohli vydělat na výhodně nastavených podmínkách.  

(Pokračování ze stránky 2) 
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Dokončena část projektu Čistá Jizera 
V Turnově byla dokončena část projektu 

Čistá Jizera, který zahrnuje dostavbu a rekon-
strukci kanalizace ve městě. Hotovo již je  
v městských částech Kobylka, Bukovina a Do-
lánky, kde vzniklo asi 120 kanalizačních pří-
pojek. Město zároveň využilo stavební práce  
k realizaci několika doplňujících projektů, 
řekla starostka Hana Maierová. „V Dolánkách 
byla například opravena komunikace na Lou-
žek, byl tam položen nový asfalt v délce  
2,6 kilometru,“ podotkla starostka. Cesta je 
zahrnuta do cyklotrasy Jizera, která se postup-
ně buduje podél celého toku řeky. Celkové ná-
klady byly skoro 2,7 mil. Kč. 

Nové kompostéry v Zubří 
Tři sta nových kompostérů se postupně za-

bydlelo na zahrádkách rodinných domků ve 
městě Zubří na Valašsku. Podle informací 
Pavla Paseky z tamějšího městského úřadu byl 
zájem občanů značný. Město s nimi uzavřelo 
smlouvu o bezplatném zapůjčení kompostérů 
o objemu 720 litrů na pět let. Plastové zelené 
nádoby byly pořízeny z Operačního programu 
Životní prostředí a celková investice se pohy-
bovala kolem 1 mil. Kč. 

Sběr textilu v Olomouci 
Na skládkách a v běžném komunálním od-

padu končí ročně tuny starého textilu a obuvi. 
V Olomouci by se to mělo změnit. S pilotním 
projektem přichází společnost Revenge, sběra-
tel a zpracovatel starého šatstva, která postup-
ně do konce listopadu umísťuje do několika 
čtvrtí města kontejnery ke sběru starého texti-
lu a obuvi.  

Konec zálohám  
Ministr životního prostředí Pavel Drobil 

oznámil, že nehodlá dále pokračovat v plánech 
na zálohování plastových obalů, na nichž za-
čal pracovat Martin Bursík. „Zálohování je 
hrozná hloupost, ničemu se tím nepomůže,“ 
uvedl Drobil pro MF Dnes. Podle ministra ne-
ní třeba zavádět zálohy, protože lidé se už nau-
čili třídit. Ani provedené studie neprokázaly 
příznivý dopad záloh na životní prostředí, nao-
pak ukázaly vysokou finanční náročnost za-
mýšleného systému. V ČR se tradičně udržuje 
zálohový systém pouze u piva, i zde se však 
pozvolna prosazují PET láhve. Podle Českého 
svazu pivovarů a sladoven stoupl prodej piva 
v PET o 229 %, stále však jeho objem dosahu-
je pouze 1,5 % u nás vyrobeného piva.   

Likvidace výbušnin a chemikálií  
V Bělé nad Svitavou skončila likvidace ne-

bezpečného materiálu, který tam v jednom  
z domů objevila policie na počátku října.  
V objektu byly zbraně, chemikálie i výbušni-
ny. Pětačtyřicetiletý muž s trvalým pobytem  
v Německu tam nashromáždil sedm tun ne-
bezpečného materiálu. „Nebezpečný materiál 
byl odvezen do spalovny v Ostravě. Zůstal 
tam jen komunální odpad,“ řekl hejtman Par-
dubického kraje Radko Martínek. Všechny 
faktury za likvidaci hradí kraj. Půjde zhruba  
o 3 mil. Kč. Stát slíbil, že z krizového fondu 
na likvidaci přispěje, dodal Martínek.  



Strakonice vybudují nový sběrný dvůr 
Na sběrný dvůr v lokalitě Kání vrch získalo 

město Strakonice dotaci 16 mil. Kč. Na místě 
vznikne odpadové centrum s kompostárnou, 
řekla mluvčí radnice Irena Malotová. Dvůr 
město začne stavět příští rok, úředníci zatím 
připravují výběrové řízení na dodavatele. 
Stavba by měla být dokončena v závěru příští-
ho roku. Během prosince se v ulicích města na 
devíti místech navíc objeví červené kontejnery 
na drobný elektroodpad a baterie.  

Jihomoravané se podílejí na recyklaci  
Jihomoravané letos odevzdají asi 2500 tun 

elektrošrotu. Tento počet je srovnatelný s loň-
skem. Každý občan kraje se podílel na recyk-
laci v průměru 2,2 kg elektroodpadu, informo-
val generální ředitel společnosti Elektrowin 
Roman Tvrzník.   

Dobřany budou mít nový sběrný dvůr 
Jeden z největších sběrných dvorů odpadu 

chtějí ještě do konce roku zprovoznit v Dobřa-
nech nedaleko Plzně. Jeho pořízení přijde na 
téměř 13,5 mil. Kč, z toho více než 12,1 mil. 
Kč uhradí EU, řekl starosta Marek Sýkora. Je-
ho velikost bude přes 4000 m2 a předpokláda-
ná roční kapacita 468 tun odpadu.  

Papež by rád jezdil v solárním papamobilu 
Papež Benedikt XVI. by prý rád jezdil papa-

mobilem na solární pohon. Podle Vatikánu by 
to symbolicky vyjadřovalo papežovu snahu  
o využívání trvale udržitelných zdrojů, a tedy i 
„ochranu božího díla“. Kardinál Giovanni La-
jolo podle agentury AP sdělil, že by papež rád 
vyměnil svůj tradiční papamobil za elektrický, 
ale musel by mu být nabídnut. Lajolo tuto in-
formaci poskytl při prezentaci knihy na téma, 
jak Vatikán využívá solární energii.  

V roce 2008 Vatikán instaloval na střechu 
své hlavní posluchárny fotonky, které mění 
sluneční energii na elektrickou. O rok později 
vybavil svou hlavní kavárnu solární chladicí 
jednotkou. Tato technologie získala ocenění a 
vynesla Benediktovi XVI. pověst „zeleného 
papeže“. 

Dukovany prošly prověrkou na ochranu přírody 
Dukovanská atomová elektrárna počtvrté získala certifikát potvrzující, že splňuje mezinárodní 

požadavky na ochranu životního prostředí. Certifikát se vydává na tři roky. Zároveň se každoročně 
prověřuje, zda se v elektrárně jeho pravidla dodržují, sdělil po ukončení auditu Vlastimil Pejčoch  
z auditorské společnosti Det Norske Veritas. Stejný certifikát nyní obhájila i mladší atomová elek-
trárna v jihočeském Temelíně. Auditoři během dvou dnů provedli v dukovanské elektrárně řadu 
kontrol přímo v provozu, prověřovali i dokumentaci. Ocenili týmovou práci, firemní kulturu a 
důraz na pořádek a čistotu prostředí v provozu. Navrhli ale i možná zlepšení. „Elektrárna by se 
měla více zaměřit na řízení a dozor nad environmentálním chováním dodavatelů, zejména u nově 
nastupujících pracovníků. Tady doporučujeme rozšířit školení dodavatelů,“ uvedl Pejčoch. Certifi-
kát systému řízení ochrany životního prostředí podle mezinárodní normy ISO 14001:2004 získaly 
Dukovany poprvé v říjnu 2001.  

Dukovanská elektrárna je v provozu přes čtvrt století. Její dodávky v posledních letech pokrývají 
asi pětinu domácí spotřeby elektřiny. Loni bylo dodáno do sítě 13,995 miliardy kilowatthodin 
proudu, pro tento rok se plánuje mírné navýšení výroby. 

Slovensko uvalilo 80procentní daň na prodej emisních povolenek 
Slovenské firmy budou muset v příštích dvou 

letech platit 80% daň z prodeje nadbytečných emis-
ních povolenek. Vyplývá to z novely zákona o dani  
z příjmů, kterou schválil slovenský parlament. Stát 
tím chce získat do rozpočtu 150 mil. eur (3,7 mld. 
Kč). Podniky s uvalením nové daně nesouhlasí a 
tvrdily, že je to poškodí. Více kvót na emise oxidu 
uhličitého v minulosti dostalo 133 ze 144 sloven-
ských společností, které s nimi mohou obchodovat. 
Podle ministerstva financí získaly od roku 2008  
v průměru o necelou třetinu víc povolenek, než po-
třebovaly; výjimkou byl rok 2009, kdy to bylo v důsledku hospodářského propadu až o téměř 60 % 
více. Některé společnosti dostaly až desetinásobně více kvót, než ve skutečnosti využily. Celkem 
tak podniky údajně mohly v letech 2008 až 2012 jejich prodejem získat asi 666 milionů eur. 

Na počátku měsíce navrhla zdanit emisní povolenky darovací daní 32 % i česká vláda. Její krok 
však byl součástí plánu zabránit výraznému zvyšování cen elektřiny v důsledku překotného šíření 
solárních elektráren. Týká se povolenek přidělených v letech 2011 a 2012 výrobcům elektřiny. 

Brazílie oznámila nejmenší úbytek pralesa za více než 20 let  
Kácení Amazonského pralesa na území Bra-

zílie sice nadále pokračuje, ale prý o něco 
pomaleji. Od srpna 2009 do července 2010  
z této oblasti zmizelo asi 6450 km2 deštného 
pralesa, což je ve srovnání s předcházejícím 
obdobím pokles o 13,6 %. Tyto hodnoty jsou 
zároveň nejnižší za posledních více než 20 let, 
uvedla to ve středu podle agentury DPA brazil-
ská vláda. Podle údajů Státního institutu pro 
výzkum vesmíru (INPE) brazilská vláda sice 
doufala v lepší výsledky, ale i tak jsou prý tato 
data pozitivní. INPE má na starosti sledování 
amazonské oblasti, ke kontrole používá satelit-
ní systém. Závěry vyplývající z jejího součas-
ného pozorování jsou nejlepší od zahájení monitorování v roce 1988. Brazílie se dobrovolně zavá-
zala, že v rámci boje proti změně klimatu do roku 2020 sníží roční úbytek pralesa na 3500 km2, 
což odpovídá redukci o 80 % ve srovnání s rokem 1990. Amazonské deštné pralesy jsou největší 
souvislou plochou lesního porostu na Zemi s nepřebernou pestrostí druhů fauny i flóry. Největší 
část Amazonského pralesa se rozkládá právě v Brazílii. Za posledních 20 let bylo podle údajů Svě-
tového fondu na ochranu přírody (WWF) zničeno 17 % brazilských deštných pralesů.  
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Nezapomeňte si prodloužit předplatné časopisu  
ODPADY na rok 2011. 

Objednávejte na: http://predplatne.economia.cz .  
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